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کــوتــــاه

آرمان ملی: رئیس مجلس شورای اسلامی 
بامداد دیروز با استقبال نایب رئیس اول مجلس 
و معاون پارلمانی رئیس جمهور و پس از شرکت 
در سیزدهمین مجمع عمومی پارلمان های 
آسیایی وارد تهران شد. محمدباقر قالیباف 
در بدو ورود به فرودگاه مهرآباد در سخنانی با 
اشاره به دیدارها و گفت وگوهای صورت گرفته 
در این اجلاس با مقامات بلندپایه حاضر گفت: 
سفری فشرده و پرکار به کشور ترکیه صورت 
گرفت. این اجلاس که در ادوار گذشته به دلیل 
پاندمی کرونا به صورت غیرحضوری انجام 
می شد، امسال با حضور ۴۴ هیات پارلمانی در 
سطوح مختلف از کشورهای آسیایی برگزار شد. 
وی با اشاره به نشست سه جانبه بین روسای 
مجالس جمهوری اسلامی ایران، آذربایجان 
و ترکیه در حاشیه اجلاس APA گفت: در 
حاشیه این اجلاس نشست هایی به طور خاص 
با روسای مجالس آذربایجان و ترکیه به صورت 

دو جانبه و سه جانبه داشتیم که در نشست 
سه جانبه موضوعات مربوط به حمل و نقل و 
ترانزیت کالا و انرژی بین ۳ کشور مورد تأکید 
قرار گرفت. رئیس قوه مقننه خاطرنشان کرد: 
همچنین این اواخر سوء تفاهم هایی با جمهوری 
آذربایجان پیش آمده بود که این مسائل نیز 
برطرف شد و قرار شد در آینده سفری به باکو 
داشته باشم، همچنین مقرر شد این نشست ها 
تداوم داشته باشد. وی افزود: گفت وگوها برای 
مسیرهای ترانزیتی شمال-  جنوب و شرق 
-  غرب صورت گرفت و مقرر شد نشست های 
سه جانبه در سطح وزرای خارجه، دفاع و سران 
شکل گرفته و بحث های مرتبط با حمل و نقل، 
ترانزیت و تجارت نیز مورد توجه قرار گیرد. 
رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین در 
دیدار مصطفی شنتوپ رئیس مجلس تضمن 
تشکر از مهمان نوازی پارلمان ترکیه و برگزاری 
موفق این اجلاس گفت: خوشحالیم که این 

حساسیت در بین رهبران کشورهای آسیایی 
برای همکاری در عرصه های مختلف از جمله 
محیط زیست ایجاد شده است. قالیباف تأکید 
کرد: روابط ایران و ترکیه افزایش پیدا کرده 
است اما نباید به این سطح بسنده کنیم و 
این روابط را در این اندازه نگه داریم و بیش 
از هر زمان دیگری می توانیم روابط بین دو 
کشور را در ابعاد مختلف افزایش دهیم و ایران 
علاقه مند است روابط را در ابعاد مختلف با 
کشور ترکیه افزایش دهد. رئیس مجلس 
عنوان کرد: نگاه های یکجانبه گرایانه آمریکا 
و هم پیمانانش در منطقه و همچنین اتفاقات 
اخیر در برخی کشورهای همسایه ثابت کرد 
که دخالت قدرت های خارجی در کشورهای 
منطقه صورت می گیرد. قالیباف با اشاره به 
اهمیت روابط ایران و آذربایجان در حوزه های 
مختلف سیاسی، اقتصادی و پارلمانی گفت: 
کشور همسایه، آذربایجان شرایط ویژه ای برای 
جمهوری اسلامی ایران دارد و در کنار روابط 
دوجانبه فرصت مناسبات پارلمانی می تواند 
نقش جدی در روابط ایفا کند. وی افزود: امروز 
دو کشور به دنبال توسعه مراودات و عمق بخشی 
به مناسبات هستند و اطمینان دارم عمیقاً 
مسئولان دو کشور می خواهند روابط توسعه 
یابد. قالیباف تأکید کرد: ما می توانیم در صحنه 
منطقه ای و جهانی روابط خوبی با هم داشته 
باشیم و هر قدر کشورهای منطقه با هم نزدیک 
باشند به نفع منطقه است و نباید اجازه داد 
کشورهای فرا منطقه ای در این زمینه دخالت 
کنند. رئیس مجلس شورای اسلامی تأکید 
کرد: ما هیچگونه تغییرات ژئوپلیتیکی را در 
مرز نمی پذیریم. وی تصریح کرد: در خصوص 
توسعه مراودات با آذربایجان نیز موضع روشنی 
داریم و آماده توسعه تبادلات تجاری و ترانزیتی 

با کشور آذربایجان هستیم. 

یــادداشـــت
برجام جدید  به چه معناست

 رفتار ۴+1 در برجام نشان داد که کشورهای غربی به 
هیچ وجه به تعهدات خود عمل نمی کنند و همان طور که 
مقام معظم رهبری اعلام کردند به غربی ها نمی توان اعتماد 
کرد. زیرا در برجام تعهدات متعددی از سوی ایران انجام شد 
اما غربی ها به تعهدات خود پایبند نبودند. غربی ها حتی یک 
تعهد را انجام ندادند و بالاتر آنکه امضای خود را پاره کردند. 
این شرایط مصداق بارز فرمایش مقام معظم رهبری است که 
غربی ها با توطئه و فریب و دروغ به میدان می آیند و نقض عهد 
و پیمان می کنند. سرنوشت برجام این بود ایران بنابر اخلاق 
اسلامی و صداقت و درستی که در گفتار و عمل دارد، تعهدات 
خود را انجام داد اما غربی ها برجام را نقض کردند. در مذاکرات 
جدید که جمهوری اسلامی با چشم باز وارد آن شد، تلاش 
کردند هر نقطه ای که غربی ها می توانند فریب دهند و نقد را 
گرفته و نسیه را رها کنند؛ تلاش کردند منافذ کوچک را هم 
بگیرند اما آمریکا در میانه راه مسیر عوض کرد و نشان داد در 
رفتار و گفتار خود ثابت نمی اندیشد.  ایران در آخرین دور 
مذاکرات پیشنهاد بورل را با تغییراتی پذیرفت اما آمریکایی ها 
حاضر نیستند که یک تضمین ارائه دهند که دیگر از برجام 
خارج نشوند. از سوی دیگر برخی مقامات آمریکایی از طرق 
مختلف تحلیل هایی را در این مورد ارائه می دهند که برجام 
مرده اما احتمال ایجاد برجامی جدید وجود دارد. باید گفت 
برجام در بستری شکل گرفت که در گام اول مذاکراتی با 
مقامات آمریکایی در مسقط آغاز شد و بعدها اروپایی ها وارد 
مذاکرات هسته ای شدند.  در همان زمان اروپایی ها نقش بسیار 
مخربی را در مذاکرات داشتند. آخرین کشوری که برجام را 
امضا کرد وزیر خارجه متمایل به صهیونیست های فرانسه بود. 
اروپایی ها در این حد نقش مخربی در مذاکرات داشتند. این 
مخالفت ها در شرایطی بود که جان کری، وزیر خارجه آمریکا 
برجام را امضا کرده بودند اما فرانسه منتقد برجام بود. در حال 
حاضر هم مشاهده می کنیم که نقش آلمان و فرانسه تا چه 
میزان در احیای برجام و موضع گیری علیه کشورمان مغرضانه 
است. آنها در رفتار دوگانه با ایران به تخریب روابط ایران و اروپا 
ادامه می دهند. مسئولان فرانسه با یک زن بدنام معلوم الحالی 
که مورد نفرت مردم ایران است دیدار می کند و یا آنکه آلمان 
تمام اپوزیسیون ایرانی را با هزینه سیاسی و مادی خود در یک 
مکان جمع می کند تا پیام تجزیه به ایران ارسال کند. نقش 
اروپایی ها به این شکل است. هنگامی که آمریکا از برجام خارج 
شد و ترامپ برجام را پاره کرد، اروپا با نقشی فریبکارانه و دوگانه 
فرصت سوزی کرد و وعده های توخالی می داد و وقت کشی 
می کرد. از این رو اروپا نقش مخربی در ارتباط با برجام ایفا کرده 
و اساسا نتوانسته استقلال عملی از خود به نمایش بگذارد. اروپا 
بدون آمریکا اراده مستقلی ندارد و نمی تواند ارائه دهد. اروپا 
دنباله روی آمریکاست و حتی در بحران اوکراین این اروپاست 
که از آمریکا پیروی  می کند زیرا منافع آمریکا در طولانی شدن 
این جنگ است حتی اگر اروپا تحت فشار قرار بگیرد. زیرا 
تکلیف اروپا مشخص است. از این رو برخی از اندیشکده های 
مختلف در داخل و برخی شخصیت های محفلی بر روی این 
موضوع می اندیشند که چرا اروپا باید در یک موضوعی که بین 
ایران و آمریکا در آن اختلاف است، حضور داشته باشد و نقش 
اروپا در این رابطه چیست؟ اینکه اعلام می شود ممکن است 
برجامی جدید شکل بگیرد شاید برجامی باشد که بین ایران 
و آمریکاست و تمام مسائل هسته ای مورد مذاکره قرار گیرد. 
زیرا اروپا نتوانست نقش مثبتی ایفا کند. شاید پس از اینکه 
برجام مرد یک توافق و مذاکره جدید بر اساس شرایط سیاسی 
و بین المللی که در آینده وجود خواهد داشت، شکل بگیرد. 
آمریکا و ایران نیازهای طرفینی دارند تا موضوع هسته ای که 
تبدیل به مناقشه حاد بین المللی شده، حل و فصل شود و راهی 
هم جز حل و فصل سیاسی در مساله هسته ای وجود ندارد. 
برجام باید در بستر بهتری شکل گیرد و یک تعهد حقوقی 
جدیدی ایجاد شود که حقوق هسته ای ایران با تضمین از 

سوی آمریکا به صورت کامل به رسمیت شناخته شود. 

   احمد دستمالچیان
سفیر سابق ایران در لبنان

محمد باقر قالیباف: 

 سوء تفاهم های پیش آمده 
با جمهوری آذربایجان برطرف شد

تکمیل تحقیقات مقدماتی 
معاون امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر 
ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی ایران، 
از پایان چهارمین نشست کمیته مشترک 
تحقیقات قضائی میان ایران و عراق در 
رابطه با اقدام تروریستی و جنایتکارانه علیه 
شهید سلیمانی، شهید ابومهدی المهندس و 
همراهان آنان که از روز گذشته در تهران آغاز 
شده بود، خبر داد. کاظم غریب آبادی گفت: 
در این دور از گفت وگوها، مجموعه دیگری 
از اسناد و گزارش های تهیه و ترجمه شده 
مربوط به پرونده این اقدام تروریستی بین 
طرفین تبادل شد و مقرر گردید طرفین 
در جریان رسیدگی های قضائی خود این 
اسناد را مورد لحاظ قرار دهند. دبیر ستاد 
حقوق بشر کشورمان با اشاره به اینکه فرایند 
تحقیقات مقدماتی علیه برخی متهمان این 
پرونده تکمیل شده، بر قصد طرفین برای 
اتخاذ تصمیمات قضائی تاکید کرد و گفت: 
کمیته مشترک تصمیم گرفت تا تبادل اسناد 
و اطلاعات تکمیلی درخصوص پرونده های 
قضائی بین دو طرف ادامه یابد و دو طرف، 
فرایند تکمیل تحقیقات و صدور تصمیمات 
قضائی در مورد پرونده های مطروحه این 

جنایت تروریستی را تسریع نمایند. 
 

 بازنگری 60 درصد 
مسائل مربوط به خانواده 

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 
اظهار داشت: از همه قضات و پژوهشگران و 
مسئولان قوه قضائیه درخواست می کنیم 
تا رویه هایی که نیاز به اصلاح دارد تا آمار 
طلاق کمتر شود را اطلاع دهند و ما نیز از 
آنان استقبال می کنیم تا بتوانیم با اصلاح 
رویه ها آسیب زادیی کنیم. انسیه خزعلی 
گفت: به عنوان کسانی که متصدی مساله 
زنان و خانواده هستیم امیدواریم بتوانیم با 
قوانینی که وضع می شود در راستای حمایت 
از خانواده قدم برداریم. وی افزود: وظیفه 
داریم که برای برنامه ریزی، سیاستگذاری، 
هدایت، هماهنگی، سازماندهی، دیده بانی، 
پایش و ارزشیابی در حوزه زنان و خانواده 
رصدگر باشیم و با شناسایی حل معضلات 
آن حوزه را در دستور کار خودمان قرار 
دهیم. وی تصریح کرد: خواهشمندم که در 
بخش قانون گذاری تنقیحی داشته باشیم، 
۶۰ درصد مسائل مربوط به خانواده نیاز 
به بازنگری دارد. همچنین اجرای عدالت 
و احقاق حقوق زنان و قوانین مربوط به آنان 

باید شناسایی شود. 
 

 ایرادات شورای نگهبان 
به طرح بانک مرکزی

سخنگوی شورای نگهبان در گزارشی 
ابهامات و ایرادات این شورا به طرح بانک 
مرکزی را تشریح کرد. هادی طحان نظیف 
جمهوری  مرکزی  »بانک  طرح  گفت: 
اسلامی ایران« که تیرماه 1۳۹۹ با عنوان 
طرح »بانکداری جمهوری اسلامی ایران« 
در مجلس اعلام وصول شده بود، نهایتاً 1۵ 
آبان ماه امسال به تصویب مجلس شورای 
اسلامی رسید و برای بررسی به شورای 
نگهبان ارسال شد. طرح مذکور مشتمل بر 
۶۷ ماده طی 1۷ جلسه پیاپی و فشرده در 
شورای نگهبان مورد بررسی قرار گرفت که 
در نتیجه شورا این طرح را واجد ابهامات و 
ایرادهای متعددی شناخته و برای اصلاح به 
مجلس بازگرداند. وی افزود: عمده ابهامات 
و مغایرت های شرعی و قانونی این طرح 
که در موارد متعددی مورد ایراد شورای 
نگهبان قرار گرفته است، عبارتند از: اعطای 
اختیارات موسع به ارکان بانک مرکزی برای 
قاعده گذاری در حوزه پولی بانکی، ایجاد 
مرجع رسیدگی ویژه برای حل اختلافات 
بانکی خارج از دستگاه قضا، تعیین مجازات 
نامتناسب برای برخی تخلفات، افزایش 
هزینه های عمومی دولت و وجود ابهامات 

متعدد در متن. 
 
تصمیم های کمیسیون ماده ۱0 ، 

غیرجناحی است
در  کشور  وزارت  سیاسی  مدیرکل 
خصوص واکنش های برخی چهره های 
اصلاح طلب  نسبت به تصمیم کمیسیون 
ماده1۰ احزاب درباره دبیرکل حزب اتحاد 
ملت، گفت: تصمیم های کمیسیون ماده 
1۰ قانون احزاب، غیرجناحی است. عبدا... 
مرادی درباره انتخاب آذر منصوری به دبیر 
کلی حزب اتحاد ملت که واکنش هایی 
را در پی داشت، با اشاره به سوابق موجود 
و مصوبات کمیسیون فراقوه ای در این 
زمینه، گفت: عضویت خانم آذر منصوری 
در شورای مرکزی این حزب، در گذشته 
مورد بررسی کمیسیون قرار گرفته و طبق 
مصوبات قبلی، فعالیت حزبی ایشان به 
دلیل محکومیت های قضائی و محرومیت 
اجتماعی ناشی از آن، غیر قانونی تشخیص 
داده شد. دبیر کمیسیون ماده 1۰ احزاب 
افزود: ضمن اینکه طبق استعلامات قبلی 
قوه قضائیه و دادستانی، خانم آذر منصوری، 
محکومیت قطعی و محرومیت اجتماعی 
دارد و اساسا نمی تواند فعالیت حزبی موثر 

داشته باشد. 

 اقتصاد 
باید مردمی شود

با بیان  یک نماینده مجلس 
مشکلات  حل  راه  تنها  اینکه 
اقتصادی، مردمی نمودن اقتصاد 
است، گفت: اقتصاد مردمی یکی 
از اصول و مبانی اقتصاد مقاومتی 
است اما متأسفانه طی یک دهه 
گذشته این مفهوم فقط در حد 
شعار باقی مانده است. محسن 
زنگنه گفت: امروز سوال مردم از 
کارگزاران و نمایندگان مجلس این 
است که آیا مشکلات اقتصادی 
کشور به سامان خواهد رسید؟ 
آیا کشتی معیشت مردم در توفان 
تورم به ساحل آرامش می رسد؟ 
و آیا می توان ماه ها و سال های 
ثبات ارز را آرزو داشت؟ بنده پاسخ 
می دهم آری اما نسخه و راهبرد 
حل این مساله چگونه است؟ در 
۳1 خرداد 1۴۰۰ و تنها سه روز 
بعد از انتخاب ریاست محترم 
جمهور در نطقی از همین تریبون 
به ایشان عرض کردم که تنها راه 
بهبود اقتصاد بازگشت به تفکر 

اندیشمند شهید بهشتی است. 

ویـــــــژه
علی مطهری: 

باید امیدی برای مردم پیدا شود

آرمان ملی: یک نماینده ادوار مجلس در خصوص 
فقدان آیت ا... هاشمی در شرایط فعلی کشور اظهار داشت: 
آشوب های دی ماه ۹۶، آبان ۹8 و آشوب های اخیر را مشاهده 
کردم و فکر می کنم اگر آقای هاشمی بود، نمی گویم آشوبی 
نداشتیم، اما ایشان تدبیر و تعادل ایجاد می کرد. علی مطهری 
گفت: در این روزها جای ایشان خالی است. به نظر من 
توصیه های ایشان در سال 88 امروز هم باید اجرا شود، با 
کسانی که فقط شعار دادند و دست به آسیب و تخریب نزدند 
با رأفت برخورد شود ، کم کم قانع سازی و اقناع صورت گیرد 
و اگر احساس می کنیم کاستی هایی در اداره کشور وجود 
دارد باید برطرف شوند. نایب رئیس مجلس دهم بیان کرد: 
مشکل اصلی مردم اقتصاد و معیشت است، و الّا بحث حجاب 
و... مسأله اصلی مردم نیست. مردم الان احساس می کنند 
که این وضع بد اقتصاد همچنان ادامه دارد. باید امیدی برای 
مردم پیدا شود. برجام  که تقریبا رها شده است. غربی ها  هم 
پشت سر هم برای ما تحریم صادر می کنند. اگر مسئولان 
نجنبند، سر و سامانی به اوضاع کشور ندهند، مسأله برجام 
را به جای مناسبی نرسانند، آینده خوبی برای اقتصاد کشور 
پیش بینی نمی کنیم. لذا باید فکری برای این وضعیت کرد، 
انشاءا... مسئولان تدابیر لازم را انجام خواهند داد و کشور در 

مسیر توسعه قرار خواهد گرفت. 

آرمان ملی: سخنگوی دولت گفت: دولت 
تکلیف قانونی برای تدوین لایحه بودجه انجام 
داده و اکنون مجلس باید اعلام وصول کند و 
بزودی قانون برنامه هفتم توسعه را هم تقدیم 
مجلس می کنیم.  علی بهادری جهرمی در 
گفت وگوی زنده تلفنی با برنامه »صبحانه 
ایرانی« در پاسخ به اینکه تدوین برنامه هفتم 
توسعه و لایحه بودجه در چه مرحله ای هستند، 
گفت: دولت تکلیف قانونی خود را انجام داده و 
تدوین بودجه سالانه را طبق روال از فروردین 
و اردیبهشت شروع کرده است و باتوجه به 
موعد قانونی آیین نامه داخلی مجلس تحویل 
مجلس شورای اسلامی داده است. وی تاکید 
کرد: طبق آیین نامه مجلس اگر در سالی دولت 
تدوین سیاست های کلی »قانون برنامه« را هم 

به عهده داشت، باید سیاست های کلی آن تا 
پیش از خردادماه به دولت ابلاغ شود که این امر 
تا شهریورماه صورت نگرفت و دولت بر اساس 
تکلیف قانونی خود تدوین بودجه را تکمیل 
کرد و تدوین قانون برنامه را هم پس از ابلاغ 
آغاز کرد. بهادری جهرمی تصریح کرد: امسال 

برای اولین بار 18 جلسه کارشناسی قوی برای 
بررسی قانون بودجه برگزار و احکام دائمی 
بودجه از احکام یک ساله جدا و تقدیم مجلس 
شد. وی اضافه کرد: مجلس طرحی را در دستور 
کار داشت که طبق آن دولت می تواند فرایند 
تقدیم بودجه به مجلس را دو مرحله ای کند. 
به این صورت که در یک مرحله احکام و اعداد 
کلان و در مرحله بعد جداول تقدیم مجلس 
شود و دولت بر همین مبنا طرح اولیه را تقدیم 
مجلس کرد. سخنگوی دولت در پایان تاکید 
کرد: دولت تکلیف قانونی خود را در خصوص 
تدوین لایحه بودجه انجام داده است و اکنون 
مجلس باید اعلام وصول کند. بزودی دولت 
قانون برنامه هفتم توسعه را هم تقدیم مجلس 

خواهد کرد. 

سخنگوی دولت: 

دولت تکلیف قانونی  تدوین لایحه بودجه را انجام داده

آرمان ملی-  احسان اسقایی: نگاهی 
به کارنامه نمایندگان مجلس یازدهم از بدو 
تاسیس تا حال حاضر نشان می دهد که 
محمدباقر  که  بهارستان  صندلی نشینان 
قالیباف در راس آن قرار دارد؛ به مسیری 
می رود که گویی چندان در جهت پیگیری 
خواسته های مردم نیست. از ابتدای روی 
کار آمدن مجلس یازدهم تا به امروز حدود 
سه سال از فعالیت نمایندگان می گذرد اما 
چه آن زمان که با دولت مخالف تفکرشان 
یعنی دولت حسن روحانی کار خود را آغاز 
کردند و چه درحال حاضر که درکنار دولت 
رئیسی قرارگرفته اند؛ دغدغه ای متفاوت از 
آنچه مردم از مجلس انتظار دارند را داشته اند. 
دغدغه ای از جنس صیانت، افزایش جمعیت، 
واردات خودرو و.. که هرکدام از سوی اهل فن و 
رسانه مورد نقد و بررسی قرار گرفته . مهم ترین 
اقدام مجلس  یازدهم  در زمینه تصویب 
طرحی به نام قانون صیانت از دستاوردهای 
صلح آمیز هسته ای جمهوری اسلامی بود. 
قانونی که همزمان با مذاکرات عباس عراقچی 
با اروپایی ها به منظور بازگشت به برجام به 
تصویب رسید و به اعتقاد کارشناسان در 
دولت قبل مانعی برای بازگشت به برجام بود 
و احتمالا در این دولت هم همین طرح یکی از 

موانع بازگشت به برجام است. 
  استیضاح بی نتیجه!

در شرایطی که هر روز شاهد افزایش 
قیمت ها هستیم فاطمی امین،  به جلسه 
استیضاح مجلس می رود و با دستی پرخارج 
می شود.  او نه تنها استیضاح نمی شود بلکه 
در پس رأی اعتماد مجدد از مجلس شاهد 
بودیم که بازار خودرو ترمز برید و قیمت ها 
در بازار با افزایش غیر قابل باور روبه رو شد. 

این افزایش ها در شرایطی صورت می گیرد 
که مجلس و دولت برای کاهش قیمت خودرو 
مجوز به واردات داده اند و هم اکنون شاهد 
ترخیص خودرو درگمرکات کشور هستیم اما 
از قرار معلوم این خودروها برای تنظیم قیمت 
بازار نبوده است زیرا قرار است عرضه آنها در 
بورس صورت گیرد تا یک جا سود واردات به 
جیب خودروسازان برود.  درگذشته از مردم 
برای شرکت در قرعه کشی تلاش می کردند 
تا از اختلاف قیمت بازار و کارخانه بهره ای 
دریافت کنند. امروز شنیده می شود که دلال ها 
به منظور اجاره شماره ملی افراد برای خرید 
خودروهای وارداتی و داخلی حاضر به پرداخت 
چند ده میلیون تومان پول هستند. لذا نه خانی 
آمد، نه خانی رفت؛ نه وزیر استیضاح و پاسخگو 
شد و نه قیمت خودرو با واردات کاهش یافت. 

  کارت های زرد بی فایده
 البته مجلس تلاش هایی هم در جهت پاسخ 
خواهی و بهبود شرایط کشور انجام داده است. 
هر از چند گاهی یکی از وزرا که بنابر قانون 
باید در برابر نمایندگان مجلس پاسخگو 
باشند، به صحن علنی دعوت می شوند اما 
یا این دعوت ها به کارت های زرد مختلف به 
وزرا تبدیل می شود و یا اینکه در بسیاری از 
مواقع مانند دعوت از وزیر علوم در روز گذشته 
از توضیحات وزیر قانع می شوند. روزگذشته 
نمایندگان مجلس در جلسه علنی سوال 
محمدحسین فرهنگی، نماینده تبریز از وزیر 
علوم، تحقیقات و فناوری را در خصوص علت 
عدم توجه به توسعه و حمایت از آموزش های 
کاربردی مهارتی مرتبط با مشاغل موجود در 
بازار و همچنین برنامه وزارت علوم برای اصلاح 
فرایند تجدیدنظر در اجرای شیوه های کنونی 
که باعث افت علمی در دانشگاه ها و مراکز 

آموزش عالی شده است را بررسی کردند. در 
ادامه، فرهنگی پس از استماع اظهارات وزیر 
علوم اعلام کرد که از توضیحات وزیر قانع نشد 
و سوال خود را به رأی گذاشت اما نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی از توضیحات وزیر 
علوم قانع شدند.  عدم تحرکات مجلس در برابر 
شرایط اقتصادی کشور آنقدر جدی شده است 
که صدای برخی از نمایندگان مجلس هم در 
آمده. لطف ا... سیاهکلی نماینده، قزوین در 
مجلس در تذکر شفاهی در صحن علنی 
مجلس گفت: »سفره مردم کوچک تر شده، 
قدرت خرید پایین آمده و کنترلی بر بازار و 
قیمت اجناس نیست. بعد از رأی آوری وزیر 
در استیضاح اول، وضعیت قیمت خودرو بدتر 
شد و »کارت های زرد مجلس« نیز خاصیتی 
نداشت.« وی افزود: استیضاح فاطمی امین 
تنها راه اصلاح این وضعیت است. آقای 
فاطمی امین توضیح دهند با کدام مجوز، 
خودرو را در بورس کالا به قیمت بالاتر به 
مردم می فروشند؟ کدام سیاست های وزیر در 

کاهش قیمت کالا موثر بوده؟
  در نهایت.... 

این از خاصیت  یک دست سازی قواست. 
زمانی که قوا درکشور در یک مسیر حرکت 
کنند، دیگر منتقدی در ساختار قدرت وجود 
ندارد که از تریبون های مختلف به نقد مواضع 
و عملکردهای دستگاه اجرایی بپردازد.  این 
شرایط که دولت مدام اعلام می کندکه 
وضعیت کشور رو به بهبود است و مجلس هم 
همین رویکرد را تایید می کند. این درحالی 
است که مردم توقع دارند مجلس با استیضاح 
وزرای ضعیف و کمک به دولت در انتصاب 
وزرای قوی تر عملا در جهت تقویت دولت 

گام بردارد. 

مجلس به کجاست؟مردم چه  می خواهند؟

از دغدغه معیشت مردم تا سکوت مجلس در برابر وزیران

 داد نیروهای دلسوز
 بلند است 

نماینده پیشین مجلس گفت: 
متأسفانه در حوزه ارز،  خروج 
سرمایه ها، مهاجرت  نخبگان، داد 
نیروهای دلسوز بلند است.  ای کاش 
به خود بیاییم و آن همبستگی 
موردنیاز  سیاسی  اجتماعی، 
جامعه ایران را به هر نحوی که 
مقدور است برپا کنیم. جهانبخش 
محبی نیا در پاسخ به این سوال که 
فکر می کنید راهکار برون رفت از 
وضعیت موجود چیست و چطور 
می شود این وضعیت را بهبود داد، 
گفت: ما بارها مصاحبه کردیم 
و بخشی از نخبگان و نیروهای 
دلسوز، توجه به مساله حکمرانی، 
صداقت در سیاست، پاسخگویی، 
شفافیت و همه این مفاهیم کلان 
را به عنوان انتخاب مسیر درست 

پیشنهاد داده اند. 

 چرا آمریکایی ها 
عبرت نمی گیرند؟  

ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت 
خارجه در رشته توییتی نوشت: 
»فشار  عملیات  دستورالعمل 
حداکثری« تبلیغاتی، سیاسی و 
اقتصادی رژیم آمریکا علیه نظام 
جمهوری اسلامی ایران همواره و با 
دروغ بزرگ حمایت از حقوق بشر 
و دموکراسی در دستور کار همه 
رؤسای جمهور آمریکا از کارتر تا 
بایدن بوده است. دشمنی آمریکا 
با نظام جمهوری اسلامی و ملت 
ایران جدید نیست. مسئولیت 
از  ناشی  بین المللی  و  حقوقی 
دولت های  خصمانه  اقدامات 
مختلف آمریکا علیه  ایران، قابل 
دستورالعمل  نیست.  کتمان 
حداکثری«  »فشار  عملیات 
اقتصادی  و  تبلیغاتی، سیاسی 
رژیم آمریکا علیه نظام جمهوری 
اسلامی ایران همواره و با دروغ 
بزرگ حمایت از حقوق بشر و 
دموکراسی در دستور کار همه 
رؤسای جمهور آمریکا از کارتر تا 
بایدن بوده، ولی چیزی بیش از 
»شکست حداکثری« نصیب شان 
نشده است. چرا آمریکایی ها از این 
همه فضاحت ناشی از اعتمادشان 
به مشاوران خائن صهیونیست و 

منافق عبرت نمی گیرند؟


